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Protokół z XXVII Sesji 
Rady Miasta Torunia 
z 17 maja 2012 roku 

 
XXVII sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 17 maja 2012 roku w sali Nr 33 im. 
Mikołaja Kopernika Urz ędu Miasta Torunia. 
 
I. Otwarcie sesji.  
 
p. M. Frąckiewicz – otworzył XXVII sesję Rady Miasta Torunia. Powitał radnych i 
przybyłych gości. 
 
II. Przyj ęcie protokołu z XXVI sesji. 
 
Protokół przyjęto bez uwag. 
 
III. Informacje Przewodniczącego Rady. 
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że: 
 

1. Prezydent Miasta wystosował do radnych zaproszenie do udziału w konsultacjach 
społecznych w sprawie utworzenia wieloletniego i rocznego programu współpracy 
Gminy Miasta Toruń z organizacjami pozarządowymi. Dla przypomnienia dodam, że 
nad programem trwają prace od dłuższego czasu i podjęcie uchwały w sprawie 
konsultacji nastąpi w czerwcu. W związku z powyższym we wtorek, 22 maja br o 
godz. 17.00 w Sali 32 odbędzie się debata nad programem. Zaproszenie na spotkanie 
otrzymali Państwo dzisiaj drogą elektroniczną. 

2. W pierwszej dekadzie lutego br. na wniosek młodzieży z jednej toruńskiej szkoły 
wszcząłem procedurę wyborów Młodzieżowej Rady Miasta. Niestety mimo 
przedłużenia terminu zgłoszeń, do Rady Miasta wpłynęły protokoły wyboru z 13 na 
20 szkół. Zgodnie ze Statutem Młodzieżowej Rady w skład rady wchodzą 
przedstawiciele uczniów z każdej ze szkół ponadgimnazjalnych na terenie Miasta 
Torunia w wieku do 21 lat. W związku z powyższym Młodzieżowa Rada Miasta nie  
została  w Toruniu powołana. 

3. Uprzejmie informuję, że wszyscy radni złożyli w ustawowym terminie tj. do 30 
kwietnia należne oświadczenia majątkowe za 2011r. 

4. Do Rady Miasta wpłynęło zaproszenie przekazane przez Towarzystwo Naukowe, dla 
wszystkich Państwa,  na posiedzenie poświęcone pamięci profesora Mariana Biskupa, 
naszego Honorowego Obywatela. Wspomnienie o profesorze zaplanowane zostało na 
dzień 4 czerwca o godz. 17.00 w siedzibie Towarzystwa. Zachęcam Państwa Radnych 
do udziału w spotkaniu. 
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5. Szanowni Państwo - maj to miesiąc festynów i zabaw plenerowych. W imieniu 
organizatorów zapraszam Państwa na festyn rodzinny Caritasu Diecezji Toruńskiej w 
dniu 26 maja br. oraz w dniu 27 maja na festyny parafialne  na Rudaku i Bielawach- 
Grębocinie. 

IV. Informacje Prezydenta Miasta. 

p. M. Zaleski – poinformował, że: 

1. Dziś o godzinie 9.00 w Centrum Sztuki Współczesnej rozpoczęło się Forum 
inwestycyjno-gospodarcze - GPS Forum, współorganizowane przez Urząd Miasta 
Torunia - spotkanie przedstawicieli samorządów, biznesu, środowiska naukowego z 
całej Polski oraz ekspertów z zagranicy. Tematy główne Forum to: „Rewitalizacja i 
tereny zielone w mieście jako pretekst do ożywania inwestycyjnego” oraz 
„Partnerstwo publiczno-prywatne”. Forum potrawa do jutra. 

2. Natomiast jutro, w piątek o godzinie 11.00 w Parku Miejskim przy Martwej Wiśle 
rozpocznie się VI Toruński Bieg im. Jana Pawła II, organizowany przez Szkołę 
Podstawową Nr 13. 

3. Również od jutra 18 maja do niedzieli - 20 maja Toruń gościć będzie miłośników 
samochodów marki Mercedes na V Ogólnopolskim Zlocie Mereceds-Benz. Oficjalne 
otwarcie Zlotu będzie miało miejsce w sobotę, 19 maja o godzinie 10.50 na Rynku 
Nowomiejskim, po czym o godzinie 11.00 nastąpi start Rajdu. Następnie w 
godzinach od 12.00 - 24.00 samochody będzie można podziwiać na terenie 
Motoparku Toruń przy ul. Bielańskiej 66. Organizatorem Zlotu jest Automobilklub 
Toruński. 

4. W sobotę 19 maja odbędą się następujące wydarzenia: 

- o godzinie 11.00 w Auli Uniwersytetu Mikołaja Kopernika jubileusz  40-lecia 
obchodzić będzie Wojewódzki Szpital Zespolony im. Ludwika Rydygiera w Toruniu. 
Uroczystość poprzedzi msza św. odprawiona  o godzinie 9.00 kościele pw. św. Józefa, 

 - o godzinie 13.30 w Sali Wydziału Nauk Ekonomicznych i Zarządzania  

Uniwersytetu Mikołaja Kopernika rozpocznie się uroczystość nadania imienia gen. 
Elżbiety Zawackiej Szkole Podstawowej Nr 27, 

- o godzinie 17.00 w Teatrze Wilama Horzycy zainaugurowany zostanie 21. 
Międzynarodowy Festiwal Teatralny Kontakt. Program Festiwalu obejmuje 12 
przedstawień przygotowanych przez teatry z jedenastu krajów europejskich. Festiwal 
potrwa do piątku 25 maja, kiedy to późnym wieczorem zaplanowano wręczenie 
nagród głównych, 

- natomiast w godzinach od 18.00 - 24.00 Muzeum Okręgowe zaprasza na Europejską 
Noc Muzeów, związaną w naszym mieście z 15. rocznicą wpisania Zespołu 
Staromiejskiego na Listę Światowego Dziedzictwa UNESCO i Rokiem Toruńskich 
Zabytków. Bezpłatnie zwiedzić będzie można Ratusz Staromiejski, Dom Mikołaja 
Kopernika, Kamienicę pod Gwiazdą oraz Dom Eskenów. 
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5. W niedzielę, 20 maja o godzinie 9.00 na Rynku Nowomiejskim nastąpi start 30. 
Maratonu Toruńskiego. Metę zaplanowano również na Rynku Nowomiejskim, 
pierwszych zawodników można się spodziewać ok. godziny 11.30. 

6. Także w niedzielę, 20 maja o godzinie 15.00 na boisku szkolnym Zespołu Szkół Nr 15 
przy ul. gen. Hallera rozpocznie się festyn osiedlowy organizowany przez 
Stowarzyszenie Rodzin Katolickich przy parafii pw. Niepokalanego Poczęcia 
Najświętszej Marii Panny. 

7. We wtorek, 22 maja o godzinie 10.00 w Hotelu Bulwar rozpocznie się konferencja 
InvestExpo Business Meeting - eksperci z dziedziny energetyki i ekoinnowacji z całej 
Polski będą dyskutować o sytuacji branży ekonomicznej na arenie międzynarodowej 
oraz wykorzystaniu alternatywnych źródeł pozyskiwania energii. 

8. Także we wtorek, 22 maja o godzinie 14.00 nastąpi otwarcie placu Hoffmanna po 
przebudowie, na które Państwa Radnych zapraszam. Całkowity koszt inwestycji 
wyniósł 8 427 800 zł, w tym dofinansowanie ze środków Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego było na poziomie 6 810 700 zł. 

9. W środę, 23 maja o godzinie 19.00 w Centrum Sztuki Współczesnej nastąpi otwarcie 
trzeciej edycji Międzynarodowego Festiwalu Plakatu i Typografii Plaster. Festiwal 
potrwa do soboty 26 maja. 

10. W piątek, 25 maja o godzinie 18.00 w sali koncertowej Zespołu Szkół Muzycznych ze 
specjalnym koncertem z okazji Dnia Matki wystąpi Toruńska Orkiestra Symfoniczna. 

11. W sobotę, 26 maja odbędą się następujące wydarzenia: 

- od godziny 10.30 na terenie Motoparku Toruń ul. Bielańskiej 66, a następnie od 
godziny 11.00 na Toruńskim Lotnisku przy obiektach Aeroklubu Pomorskiego Caritas 
Diecezji Toruńskiej organizuje festyn rodzinny z okazji Dnia Dziecka. Występy i 
zabawy zaplanowane są do godziny 16.00, 

- o godzinie 12.00 w kościele pw. Najświętszego Ciała i Krwi Chrystusa rozpocznie 
się msza św. z okazji jubileuszu 25-lecia tej parafii koncelebrowana przez ks. biskupa 
Andrzeja Suskiego, 

- w godzinach od 14.00 do 23.30 na Rynku Staromiejskim odbędzie się Euro Piknik, 
wydarzenie sportowo-rekreacyjne dla całych rodzin związane z Mistrzostwami 
Europy w piłce nożnej, 

- o godzinie 17.15 w auli Zespołu Szkół Technicznych przy ul. Legionów 19/25 
jubileusz 10-lecia działalności obchodzić będzie Uczniowski Klub Sportowy piłki 
siatkowej „Budowlanka Toruń”. 

12. W niedzielę, 27 maja o godzinie 11.00 na Motoarenie Toruń rozpoczną się zawody 
kolarstwa terenowego - 6. edycja Merida Mazovia MTB Marathon Toruń 2012. 

13. Również w  niedzielę, 27 maja parafia pw. Matki Bożej Nieustającej Pomocy na 
Bielawach oraz Rada Okręgu Nr 6 Bielawy zapraszają na biesiadę rodzinną, która 
odbędzie się na placu przy kościele przy ul. Szczecińskiej w godzinach od 14.30 do 
21.30. 

14. Natomiast w niedzielę, 27 maja w godzinach od 16.00 do 21.00 Rada Okręgu Rudak 
oraz Towarzystwo Przyjaciół Dzieci Koła Rudak zapraszają na festyn osiedlowy 
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„Rudak - dzieciom”, który odbędzie się na terenie boiska Szkoły Podstawowej Nr 17 
przy ul. Rudackiej 15. 

15. W poniedziałek 28 maja o godzinie 9.00 rozpocznie się sesja Sejmiku Województwa 
Kujawsko-Pomorskiego, podczas której radni wojewódzcy będą wizytować kluczowe 
inwestycje w mieście: m. in. budowę mostu drogowego wraz z drogami dojazdowymi, 
budowę hali sportowo-widowiskowej i projekty realizowane w Toruńskich Młynach. 

16. W środę, 30 maja o godzinie 10.15 w Hotelu Bulwar rozpocznie się konferencja 
„Restart - nowy kierunek rewitalizacji. Od inicjatywy społecznej do partycypacji w 
polityce miejskiej”. Projekt realizowany jest od czerwca 2011 roku przez Urząd 
Miasta Torunia, Urząd Marszałkowski Województwa Kujawsko-Pomorskiego, 
Toruńską Fundację Stare Miasto oraz Pracownię Zrównoważonego Rozwoju. Podczas 
konferencji zaprezentowane zostaną wyniki projektu, którego głównym celem było 
opracowanie metodologii przygotowania programu rewitalizacji zabytkowego 
centrum miasta w oparciu o potrzeby jego użytkowników. 

17. W czwartek, 31 maja o godzinie 10.30 nastąpi otwarcie ul. Polnej, po przebudowie 
(odcinka od ul. Chrobrego do ul. Grudziądzkiej), na które Państwa Radnych 
zapraszam. Koszt zadania, zrealizowanego ze środków Gminy wyniósł 10 407 898 zł. 

18. W sobotę, 2 czerwca mszą św. odprawioną o godzinie 9.00 w kościele pw. św. 
Michała Archanioła rozpocznie się Dzień Dziecka organizowany przez Oratorium im. 
bł. ks. Bronisława Markiewicza - Michayland 2012. Gry i zabawy organizowane na 
terenie Parku Miejskiego potrwają do godziny 15.00. 

19. Także w sobotę, 2 czerwca o godzinie 16.00 na stadionie sportowym przy ul. 
Świętopełka rozpocznie się festyn z okazji jubileuszu 110-lecia najstarszej toruńskiej 
Spółdzielni Mieszkaniowej - „Kopernik”. 

20. W tym samym dniu, w sobotę 2 czerwca z okazji Światowego Dnia Ochrony 
Środowiska Rynek Staromiejski w godzinach od 10.00 do 19.00 zamieni się w 
zieloną łąkę, bowiem w tym dniu zorganizowany zostanie piknik „Śniadanie na 
trawie”. 

21. W dniach 5 i 6 czerwca odbędzie się w Toruniu 34. posiedzenie Stałego Komitetu ds. 
Zwalczania Przemocy Podczas Imprez Sportowych. W skład Komitetu wchodzą 
przedstawiciele państw członkowskich Rady Europy. 

22. W środę, 6 czerwca o godzinie 22.00 na Błoniach Nadwiślańskich zaprezentowane 
zostanie widowisko edukacyjno-artystyczne „Odwołanie końca świata”, związane z 
rzadkim zjawiskiem astronomicznym, bo występującym co sto lat - przejściem planety 
Wenus na tle tarczy Słońca. Organizatorem wydarzenia jest Toruńska Agenda 
Kulturalna. W programie zaplanowano projekcję filmową, która zaprezentowana 
zostanie na kurtynie wodnej na Wiśle oraz występ francuskiej grupy Trans Express, 
znanej z otwarcia Olimpiady Zimowej w Albertville w 1992 roku. 

23. W dniach od 6 do 17 czerwca na Rynku Nowomiejskim odbędą się Eliminacje 
Mistrzostw Polski w siatkówce plażowej „Plaża gotyku”. 

24. W czwartek, 7 czerwca mszą św. odprawioną o godzinie 9.00 w bazylice katedralnej 
śś. Janów rozpocznie się święto Bożego Ciała. Po mszy św. procesja przejdzie 
ulicami: Żeglarską, Kopernika, Św. Ducha. Rynkiem Staromiejskim. Szeroką, 
Królowej Jadwigi, Rynkiem Nowomiejskim, św. Katarzyny, Dobrzyńską, Chrobrego, 
Wojska Polskiego, Kościuszki do kościoła pw. Chrystusa Króla. 



 5

25. W piątek 8 czerwca na toruńskich Jordankach dla fanów piłki nożnej z Torunia, ale 
także gości naszego miasta zostanie otwarta Strefa Kibica Toruń 2012. Będzie ona 
funkcjonowała przez cały okres Mistrzostw Europy, w dni rozgrywania meczów – 
zawsze do godziny 23.00. Strefa jednorazowo pomieści 1500 kibiców. 

26. W środę, 13 czerwca jubileusz 75-lecia obchodzić będzie parafia pw. św. Antoniego. 
Jubileuszowa msza św. pod przewodnictwem Biskupa Toruńskiego zostanie 
odprawiona o godzinie 17.00. 

27. W piątek, 15 czerwca o godzinie 17.00 w swojej siedzibie przy ul. Przedzamcze 
jubileusz 60-lecia obchodzić będzie Młodzieżowy Dom Kultury. 

28. W sobotę, 16 czerwca o godzinie 13.00 na terenie Domu Pomocy Społecznej przy ul. 
Szosa Chełmińska 220 rozpocznie się XV Wrzosowy festyn św. Antoniego. 

29. W czwartek, 21 czerwca w pierwszy dzień lata w godzinach od 17.00 do 22.00 po raz 
szósty w Toruniu zorganizowane zostanie Święto Muzyki. Większość z 
kilkudziesięciu muzycznych miejsc - pubów, ulic, placów, podwórek, klubów, 
terenów miedzy murami - usytuowanych będzie na Starówce. Idea Święta zakłada 
bezinteresowne i spontaniczne promowanie muzyki. 

30. W dniach od 14 do 24 czerwca spółka miejska Targi Toruńskie organizuje na Rynku 
Nowomiejskim Jarmark Katarzyński. 

Szczegółowy harmonogram wydarzeń zaplanowanych w weekend (22, 23, 24 
czerwca), który obejmuje niedzielę 24 czerwca - Święto Miasta zostanie przekazany 
Państwu Radnym na skrzynki emailowe do  15 czerwca br. 

31. W piątek, 22 czerwca o godzinie 18.00 na Rynku Staromiejskim koncertem Michała 
Urbaniaka, któremu towarzyszyć będzie Toruńska Orkiestra Symfoniczna 
zainaugurowana zostanie 16. edycja festiwalu „Europa-Toruń. Muzyka i 
Architektura”. Festiwal potrwa do 25 sierpnia. 

32. W sobotę, 23 czerwca o godzinie 20.00 na Wiśle przy moście kolejowym nastąpi start 
regat wioślarskich Toruń - Bydgoszcz. 

33. W niedzielę, 24 czerwca w Święto Miasta: 

- o godzinie 18.00 w bazylice katedralnej śś. Janów odprawiana zostanie msza św. w 
intencji miasta, 

- o godzinie 23.00 przed Dworem Artusa rozpocznie się uroczystość odsłonięcia 
Katarzynek w Piernikowej Alei Gwiazd, w tym roku przez kompozytora Piotra Mossa 
oraz architektów Zbigniew Pszczulnego i Mariusza Rutza, po której, ok. godziny 
23.30 nastąpi koncert Zespołu Sofa. 

34. W poniedziałek, 25 czerwca o godzinie 18.00 w Dworze Artusa zostaną wręczone 
Nagrody Prezydenta Miasta za rok 2011. 

 
V. Przyjęcie porządku obrad. 
 
Porządek przyjęto bez zmian. 
 
VI. Rozpatrzenie projektu rezolucji w sprawie budowy nowej linii tramwajowej do 
lewobrzeżnej części Torunia – DRUK NR 338. 
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p. M. Frąckiewicz – przypomniał, że 9 marca br. druk został po raz pierwszy wprowadzony 
pod obrady, ale na wniosek autorów został on wycofany, 26 marca na prośbę wnioskodawców 
nie został on wprowadzony, a na bieżącej sesji znajduje się w porządku obrad. 
 
p. W. Przybyszewski – poprosił o 15 min przerwy dla klubu radnych PO. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 15 min. przerwy. 
 
Po przerwie. 
 
p. J. Kowalski – poprosił o 10 min przerwy dla klubu radnych PiS. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 10 min. przerwy. 
 
Po przerwie. 
 
p. P. Gulewski – przedstawił projekt uchwały z autopoprawką. 
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że w pierwotnym terminie do druku wpłynęło 
stanowisko Ruchu Palikota popierające rezolucję. 30 marca J. Wojtas przewodniczący Ruchu 
Palikota w Toruniu został poinformowany o tym, że wnioskodawcy wycofali projekt. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 1. 
 
Pytania: 
 
p. J. Kowalski – zaproponował poprawkę do tytułu projektu rezolucji polegającą na 
wstawieniu po wyrażeniu „w sprawie” słowa „możliwości budowy linii (...)”.  
Chodzi o logiczną spójność z § 1 rezolucji. 
 
p. Z. Ernest – zapytał, jakie przesłanki merytoryczne zdecydowały, że pojawił się projekt 
rezolucji ? 
Czy został przewidziany realny czas na realizację inwestycji ?  
 
p. P. Gulewski – odpowiedział, że wnioskodawcy nie dysponują wiedzą merytoryczną i 
dlatego prośba do Prezydenta o analizy. Przyznał, że wnioskodawcy nie mają danych 
technicznych, ekonomicznych, i nie ma także jednego kompleksowego dokumentu 
mówiącego o możliwości przeprowadzenie inwestycji. Stąd propozycja rezolucji. 
 
p. T. Kruszyński – zapytał, czy radni przy tworzeniu dokumentu wzięli pod uwagę 
koncepcję zagospodarowania Pl. Rapackiego, jak też prezentację nt. „Studium (...)  z ostatniej 
sesji ?  
 
p. P. Gulewski – wyjaśnił, że wspomniana prezentacja i fragment dotyczący omawiania 
budowy linii na 2 brzeg zajął 35 s. To jest zbyt mało, żeby dowiedzieć się coś na ten temat.  
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W sprawie Pl. Rapackiego zostaną przeprowadzone konsultacje społeczne i dobrze wiedzieć, 
czy miasto zamierza przeprowadzić linię, bo to zmienia radykalnie ewentualne sposoby 
zagospodarowania. 
 
p. Z. Ernest – zapytał, którędy linia tramwajowa mogłaby być przeprowadzona, mając na 
uwadze znajomość topografii miasta na 2 brzegu ?  
 
p. P. Gulewski – odpowiedział, że wnioskodawcy nie dysponują możliwościami 
technicznymi i zasobami ludzkimi, które ma Prezydent. Stąd prośba o opracowanie analizy z 
ewentualnymi wariantami rozprowadzenia linii tramwajowej pomiędzy osiedlami lewobrzeża. 
Są dywagacje, że linia mogłaby kończyć się początkowo na wysokości Dworca Głównego, a 
potem w perspektywie 5-15 lat dalej. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Cichowicz – przypomniał, że w budżecie 2012 r. jest wpisane zadanie dotyczące 
remontu mostu Piłsudskiego wraz z drogą na Pl. Rapackiego. Zapisana kwota jest duża, ale 
docierają informacje, że może okazać się zbyt duża, bo zakres rzeczowy będzie mniejszy.  
Rada miasta powinna mieć pewność, że jest lub nie, dobrym rozwiązaniem położenie linii 
tramwajowej na 2 brzeg Wisły w powiązaniu z tym zadaniem. Nie można dopuszczać do 
sytuacji, że np. położenie asfaltu zostanie za 5-10 lat zniszczone w postaci linii tramwajowej.  
Powinna być przeprowadzona analiza mówiąca, że w 2014 r. przy remoncie mostu tramwaj 
będzie zlokalizowany w tym miejscu.  
Jest poważne opracowanie, które zostało zaakceptowane przez Komisję Europejską, tworzone 
razem z inicjatywą JASPERS, mówiące o tym, że po kilku latach mimo budowy mostu na ul. 
Wschodniej obciążenie mostu Piłsudskiego będzie podobne do dzisiejszego. Obecnie jest 
problem w komunikacji publicznej, bo most wypacza rozkłady jazdy. Połączenie inwestycji w 
postaci remontu i wprowadzenia karty miejskiej daje szansę oderwania się od problemów 
komunikacyjnych poprzez linię na moście.  
Radni powinni mieć wiedzę, które z zadań i w jaki sposób opiniować. 
  
p. M. Zaleski – nawiązał do zmiany treści projektu rezolucji i wypowiedzi wnioskodawcy. 
Wycofał wcześniejszą negatywną opinię do druku. 
Zaprotestował przeciwko próbom deprecjonowania nakładów inwestycyjnych gminy 
poniesionych w latach 2003-2011 na lewobrzeżu. Nakłady liczone na 1 tys. mieszkańców są 
wielokrotnie większe niż w prawobrzeżu z uwzględnieniem infrastruktury podziemnej. W 
przeliczeniu na 1 km2  także są porównywalne z tymi na prawobrzeżu. 
 
p. P. Gulewski – przyjął poprawkę radnych klubu PiS jako autopoprawkę. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Rezolucja według druku nr 338 z autopoprawką. Wynik głosowania: 20 – 0 – 5. 
Rezolucja została podjęta (rezolucja nr 3/12). 
 
VII. Rozpatrzenie projektów uchwał: 
 
- w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Torunia na lata 2012-

2042 - DRUK NR 375. 
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- zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu miasta na rok 2012 - DRUK NR 376 – I i II 
CZYTANIE.  

 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 2, 6. 
 
KIiOŚ – zał. nr 3, 7. 
 
KBPSiZ – zał. nr 4, 8. 
 
KOiS – zał. nr 5, 9. 
 
I czytanie 
 
Pytania: 
 
p. T. Kruszyński – zapytał, czy 1,2 mln zł pożyczki dla kurii ma odzwierciedlenie w 
projekcie zmian do WPF i w jakim to jest miejscu ? 
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że to jest wiersz 4b. Tam jest pokazane, 
jakie środki mają być przekazane na pożyczkę i tam jest kwota 6,3 mln zł. Spłaty pożyczek 
ujęte są w wierszu 5 w latach 2013, 2014, 2015. 
 
p. M. Rzmyszkiewicz – zapytał, ile środków z funduszy unijnych miasto będzie musiało 
zwrócić, jeśli projekt nie zostałby zrealizowany ? 
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że zgodnie z umową miastu przysługuje 
dotacja do wysokości 50% kosztów kwalifikowanych. To jest 19 mln zł. Na rachunkach 
bankowych jest już 5,6 mln zł odzyskanych pieniędzy. Drobne opóźnienia skutkują karami. 
Najostrzejszą sankcją jest całkowita utrata dotacji, czyli zwrot 5,6 mln zł i nie pozyskanie 
13,4 mln zł. 
 
p. A. Myrcha – zapytał, od kiedy miasto wiedziało, że w kurii będzie brakowało 1,2 mln zł 
wkładu ? 
 
p. Z. Fiderewicz – odpowiedział, że projekt jest monitorowany, bo taki jest obowiązek lidera. 
Te problemy pojawiły się w ubr. w listopadzie. Żeby odzyskać pieniądze, to trzeba mieć 
fakturę i przesłać ją do instytucji wdrażającej.  
Prace konserwatorskie do końca 2010 r. były zwolnione z podatku VAT. W 2011 r. pojawił 
się ten podatek. Dzięki podjętym działaniom za pomocą osób i instytucji Minister Finansów 
odroczył wprowadzenie podatku VAT do końca 2011 r. Ten podatek obowiązuje od 
01.01.2012 r. Pomimo próśb, żeby to nie dotyczyło już rozpoczętych projektów, Minister 
stwierdził, że musi wypełnić dyrektywę unijną i nie ma takiej możliwości.  
W tym czasie pojawiły się korzystne rozstrzygnięcia przetargowe. Pojawiły się dodatkowe 
środki europejskie z rezerwy wykonania. Mając wiedzę odnośnie problemów ze strony 
parterów, miasto podjęło działania u Ministra Kultury, żeby zwiększył dofinansowanie o 
pieniądze z oszczędności przetargowych. 28 marca Prezydent M. Zaleski spotkał się osobiście 
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z Ministrem Kultury B. Zdrojewskim i Minister powiedział, że nie ma możliwości 
przekazania oszczędności na zwiększenie dofinansowania projektu, gdyż one będą 
przeznaczone na nowe projekty. Po tych negatywnych decyzjach rozmawiano z partnerami, 
jakie mają możliwości  wywiązania się ze swoich zobowiązań. Lider nie może dopuścić do 
sytuacji zaprzestania robót, gdyż będą sankcje wymienione przez skarbnika.  
Po analizie wszystkich możliwości zostało zarekomendowane rozwiązanie umożliwiające 
zrealizowanie tego projektu zgodnie z umową z lutego 2010 r. 
 
p. A. Myrcha – ad vocem. Zapytał, czy trudności wynikają ze zmiany stawki podatku VAT i 
braku możliwości wykorzystania rezerwy ze zrealizowanego projektu ?  
 
p. Z. Fiderewicz – odpowiedział, że nie można tego powiedzieć wprost. Obowiązkiem 
partnerów było zapewnienie 25% udziału. Problemy finansowe dotykają także partnerów z 
parafii i kurii. To jest najlepsze z możliwych rozwiązań.  
 
p. A. Myrcha – ad vocem. Wskazał, że z końcem kwietnia wpłynęło pismo z Ministerstwa 
Finansów, które mówiło, że będzie można wykorzystać środki z rezerwy na wydatki związane 
z brakami w związku z podatkiem VAT. 
 
p. Z. Fiderewicz – odpowiedział, że ostatnio wpłynęło pismo z Ministerstwa Finansów od 
Ministra Grabowskiego do Prezydenta, które mówi, że istnieje możliwość, żeby z 
oszczędności został pokryty podatek VAT. Decyzje w tej sprawie podejmuje Minister 
Kultury. Stosowny wniosek został wysłany i jest oczekiwanie na decyzję. Jeśli będzie 
pozytywna decyzja, to proporcjonalnie do zaangażowania partnerów pieniądze będą 
rozliczone. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, jak to się stało, że radni nie otrzymali informacji, że są tego 
typu problemy ? W części informacyjnej Prezydenta jest informacja o organizowanych 
imprezach, a o tak ważnych sprawach informacje są przekazywane przez media. Zaapelował, 
aby informować wcześniej radnych. 
Dlaczego nie przygotowano odrębnej uchwały tzw. wiodącej, która będzie mówiła komu i na 
jakich warunkach będzie udzielana pożyczka ?  
Zapis w uchwale budżetowej dotyczy tylko upoważnienia Prezydenta do udzielenia pożyczki. 
Informacje komu i na jakich zasadach ma być pożyczka udzielona są w uzasadnieniu, które 
po uchwaleniu zmian, nie ma swojego miejsca w uchwale. 
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że podstawą jest art. 18, ust. 2, pkt 9 
ustawy o samorządzie gminnym, czyli zapis, że do wyłącznej właściwości rady gminy należy 
określenie limitu środków przeznaczanych w roku budżetowym na udzielanie pożyczek. 
Ustawodawca rozgranicza kompetencje dla rady w zakresie limitu, do którego organ 
wykonawczy może udzielać pożyczek. Decyzja odnośnie komu i ile w ramach limitu 
przyznanego przez radę należy do organu wykonawczego. To znalazło się w uchwale 
budżetowej, bo to wynika z ustawy o finansach publicznych. Upoważnienia dla prezydenta o 
dysponowaniu środków zawierane są w uchwale budżetowej. Nie ma możliwości i potrzeby, 
żeby wywoływać odrębną uchwałę.  
 
p. W. Przybyszewski – wskazał, że w uzasadnieniu jest informacja na temat środków, które 
zostaną przekazane na udzielnie pożyczek. 
Czy gmina zaciągając kredyt na sfinansowanie deficytu budżetowego, wykorzystała cały 
kredyt w postaci pozyskania tych środków i posiada je na własnym koncie, czy jest otwarta 
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linia kredytowa i z tych środków na sfinansowanie deficytu roku budżetowego 2010 i 2011 
będzie mogła wykorzystać kolejną transzę na udzielnie pożyczki ?  
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – wyjaśniła, że zaciąganie kredytów przez jednostki 
samorządu terytorialnego ma odzwierciedlenie w ustawie o finansach publicznych. Nie 
można otwierać linii kredytowych na przełomie lat. Linia kredytowa może być na wydatki 
bieżące, ale musi zamknąć się do 31 grudnia danego roku. 
Wolne środki wynikają z matematyki. Planowany deficyt w ubr. to 175 mln zł. Taka kwota 
została wzięta z banku. Na pokrycie deficytu potrzeba było mniej, bo nie wydatkowano 
rezerw. Wydano 170 mln zł. Linia nie jest otwarta. Został zaciągnięty kredyt i pieniądze są w 
kasie miasta. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy warunki spłaty pożyczki, która ma być udzielona kurii, 
zostały zaproponowane przez kurię, czy Prezydenta ?  
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że warunki zostały opracowane z 
pożyczkobiorcą. Nie ma jeszcze umowy. Pożyczka ma być rozłożona na 3 lata po 400 tys. zł 
rocznie. Oprocentowanie jest równe temu, co miasto płaci bankowi za pieniądze, które są 
wolnymi środkami za ubr. Zabezpieczanie to weksel na cały majątek pożyczkobiorcy. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy ile i jakie zbiory trafią do muzeum diecezjalnego ?  
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że dokładnie nie wiadomo. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy przewodniczący zaprosił na sesję przedstawiciela kurii ? 
 
p. M. Frąckiewicz – odpowiedział, że nie. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy inni beneficjenci wystąpili do gminy o udzielenie 
pożyczki ?  
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że w ramach tego projektu to jest 1 
wnioskodawca.  
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy Prezydent planuje w najbliższym czasie podjęcie 
inicjatywy wyjścia naprzeciw trudnej sytuacji finansowej szpitala, oprócz informacji 
medialnych dotyczących rozważania połączenia szpitala miejskiego z przychodnią 
specjalistyczną ?  
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że jest rozpatrywane połączenie. To 
wymaga analiz ekonomicznych. Sama zmiana formy organizacyjnej poprzez dopisanie do 
nazwy sp. z o.o. nie spowoduje, że nagle w szpitalu pojawi się 10 mln zł na pokrycie straty. 
Decyzje są trudne. Wszystko zależy od określenia formy funkcjonowania szpitala. Kwota 
pożyczki 5,1 mln zł to jest wartość świadczeń dotyczących  ratowania życia mieszkańców nie 
sfinansowana przez NFZ, mimo że fundusz jest zobowiązany do zapłaty i nie wypiera się tego 
zobowiązania. Przykre jest to, że trzeba tego dochodzić na drodze sądowej.  
 
p. M. Frąckiewicz – odpowiedział radnemu W. Przybyszewskiemu, że są rozważane 
możliwości połączenia szpitala z miejską przychodnią. Na razie jest prowadzona analiza 
ekonomiczna. Po spotkaniu rady społecznej z dyrektorem wydziału i lekarzem miejskim 
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powiedziano, że nie ma takich rozważań, natomiast są zbierane dane ekonomiczne i 
finansowe szpitala miejskiego i przychodni specjalistycznej. Informacje o takim zamierzeniu 
są przedwczesne.  
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – dopowiedziała, że muzeum diecezjalne zobowiązało się 
do udostępnianie swoich zbiorów bezpłatnie przez 5 lat. 
 
Dyskusja: 
 
p. G. Górski – stwierdził, że zdecydował się zabrać głos, bo jest nadzwyczajne 
zainteresowanie sprawami budżetu miasta Torunia. Nie tylko jest obecny poseł z Ruchu 
Poparcia P., ale także prorządowa telewizja. Chodzi o kwestię udzielenia pożyczki dla kurii 
diecezjalnej. 
Realizowany jest projekt za kilkadziesiąt milionów złotych, na który pozyskano znaczące 
środki zewnętrzna na zrealizowanie rewitalizacji substancji zabytkowej. W ramach tego 
projektu jest wiele toruńskich firm, które dają pracę i zatrudnienie. Jest tworzone muzeum 
diecezjalne, które jest wyjątkowym obiektem kultury. Muzea diecezjalne mają zazwyczaj 
bardzo istotne zbiory. To jest poszerzenie w istotny sposób oferty turystycznej. 
Czym zajmują się pouczający za pomocą środków masowego przekazu ? Pan z Ruchu 
Poparcia P. zajmuje się tygodniem apostazji. Partia polityczna, która przebiera niecierpliwie 
nogami, żeby stać się członkiem koalicji rządzącej, zajmuje się w Polsce apostazją. 
Marszałek J. Wenderlich, który w brutalny sposób wypowiadał się na temat pracy radnych 
ożywia się, gdy za jakimś rogiem dostrzega ojca dyrektora T. Rydzyka.  
Wyraził zrozumienie, że pan spod Biłgoraja może niedoceniać znaczenia kultury i dla niego 
muzeum nie jest istotne. Jeśli jest realizowany projekt, który sprzyja społeczności lokalnej i 
lokalne firmy dają zatrudnienie, dzięki którym zyskuje miasto, to przynajmniej z tych 
powodów powinien zainteresować się, o co chodzi.  
Marszałek Wenderlich jest z wykształcenia muzykiem, więc wydawałoby się, że powinien 
doceniać wagę wzmacniania kultury.  
Radni zajmują się rozwiązywaniem realnych problemów, a nie apostazją. Nie tworzą 
wirtualnej rzeczywistości, w której doszukują się urojonych wpływów kościoła. 
Rozstrzygnięcie budżetowe odnosi się do tego, czy nadal wielu torunian będzie miało pracę, 
czy wielu z nich zapłaci podatki, czy miasto odzyska część pieniędzy. Chodzi o zyskanie 
kolejnej placówki kulturalnej.  
Czy pana P. spod Biłgoraja zainteresowało, co zrobić, żeby pomóc szpitalowi miejskiemu w 
rozwiązaniu problemów ? Nie. Chodzi o storpedowanie kolejnej ważnej inwestycji.  
Sprawą honoru rady miasta w kontekście brutalnych prób ingerencji jest jednoznaczne zajęcie 
stanowiska. 
 
p. A. Myrcha – poprosił o przesłanie odpowiedzi, która nadejdzie z Ministerstwa Kultury 
odnoszącej się do wniosku o zakwalifikowanie środków na poczet podatku VAT. 
 
p. Ł. Walkusz – wyraził nadzieję, że wszystkie media są niezależne. Pożyczka dla diecezji 
nie jest problemem. Należy cieszyć się, że są podmioty inwestujące w obiekty, które zwiększą 
atrakcyjność Torunia i Starówki. Deklaracja odnośnie bezpłatnego dostępu przez 5 lat do 
muzeum jest ciesząca. 
Problemem jest pożyczka dla szpitala. Zaapelował do Prezydenta, żeby na którejś z sesji 
bliżej poinformować i przedstawić analizę kierunków zmian.  
Wyraził nadzieję, że klub radnych PO nie będzie przeciwko uchwale. 
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p. M. Rzmyszkiewicz – przyznał, że jeśli kuria nie wniesie wkładu finansowego do projektu, 
to miasto straci ponad 18 mln zł dotacji unijnej.  
Zapewnił, że będzie głosował za projektem. Wyraził nadzieję, że radni niedługo dowiedzą się, 
jaki jest plan naprawczy placówki. 
 
p. T. Kruszyński – zabrał głos w imieniu przywołanego wcześniej Marszałka J. Wenderlicha. 
Marszałek ma prawo wygłaszać poglądy, które są zgodne z szeroką i liczną rzeszą osób, dla 
których jest ważny realny, a nie deklarowany rozdział państwa od kościoła. Nadmierny udział 
kościoła w życiu publicznym nie jest sprawą urojoną. 
Poinformował, że radni SLD będą głosować przeciw uchwale. 
 
p. G. Górski – ad vocem. Poinformował, że zgodnie z art. 25 Konstytucji RP mamy zasady 
przyjaznej autonomii państwa i kościoła oraz innych związków wyznaniowych.   
 
p. W. Przybyszewski – zaznaczył, że przesunięcia budżetowe mają za zadanie udzielenie 
pożyczki, która jest przeznaczona dla kurii i szpitala miejskiego.  
Jeśli spojrzy się na jednego z 7 realizatorów projektu, jakim jest kuria, to wiadomo, co należy 
zrobić, żeby nie stracić dotacji.  
Szpital jest w bardzo trudnej sytuacji finansowej. Nadwykonania za 2010 r. to jest kwota 2 
mln zł, za 2011 r. 5 mln zł, 2012 r. 2 mln zł. Zobowiązania wymagalne szpitala to 8 764 mln 
zł. Sytuacja finansowa ujemna za ubr. wynosiła 15 270 mln zł. Od tej kwoty odjęto 
amortyzację, która jest kosztem, ale nie jest wydatkiem, jak też umorzenie podatku od 
nieruchomości oraz ograniczone wydatki na zakupy, więc ta kwota wynosi 9 mln zł. Mimo 
ograniczeń w przekraczaniu limitów określonych w umowach, nie we wszystkich zakresach 
udzielanych świadczeń udaje się utrzymać limity. Największy problem stanowi hematologia, 
gdzie ludzie walczą z ciężką chorobą oraz kardiologia i OIOM. W ubr. rada społeczna 
zobowiązała dyrektora szpitala do wystąpienia do organu założycielskiego z wnioskiem o 
podjęcie działań zmierzających do poprawy sytuacji w szpitalu.  
Od 2012 r. organy założycielskie w przypadku zadłużania się szpitali mają obowiązek 
pokrywania strat. Udzielona pożyczka szpitalowi to jest nic innego jak dotacja na uzyskanie 
w nieznacznym stopniu płynności finansowej. Ona nie zostanie zwrócona. Szpital w 
najbliższym czasie nie osiągnie wyniku dodatniego. Stąd ważna jest debata na temat 
funkcjonowania szpitala miejskiego i wojewódzkiego. To są inne organy założycielskie, ale 
między tymi placówkami musi być kompatybilność, a nie konkurencja.  
Zaapelował do Prezydenta o dyskusję ponad podziałami na rzecz zdrowia mieszkańców.  
Poinformował, że radni klubu PO będą głosowali zgodnie ze swoim przekonaniem. 
 
p. B. Jóźwiak – przyznał, że sprawa pożyczki dla kurii została opatrzona informacją i każdy 
ma prawo wyrobić sobie pogląd. W tej sprawie miesza się zabarwienie ideologiczne z 
interesem miasta i funkcjonowaniem zabytków na Starówce. 
W przypadku szpitala sytuacja jest bardzo zła. Wyraził nadzieję na poznanie jakiegoś zarysu 
planu naprawczego i wyjścia z tej sytuacji. Szpital zabezpiecza zdrowie i życie mieszkańców. 
Radni zostali postawieni pod ścianą, bo trzeba udzielić pożyczki, a tak naprawdę dotacji, bo w 
przeciwnym razie szpital będzie podlegał egzekucji komorniczej. Radni nie dysponują 
żadnymi informacjami i gwarancjami, że sytuacja w najbliższych latach poprawi się. 
Zaapelował o przedstawienie informacji i opracowanie planu naprawy. 
Wyraził wiarę w niezależność mediów obecnych na sali. Wpływ mediów na radę jest zawsze 
pozytywny i z pewnością mieszkańcy są informowani o decyzjach radnych w sposób rzetelny. 
Procedowanie razem nad pożyczkami dla 2 podmiotów nie jest do końca właściwe. Na sali są 
osoby, które chciałyby wesprzeć tylko jedną ze spraw, więc połączenie nie jest udane. 
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p. M. Zaleski – zaznaczył, że zmiany w budżecie są zależne od tempa życia gospodarczego 
Gminy Miasta Toruń. W tej materii pojawił się wątek pożyczki. Odniósł się do wątku 
związanego ze szpitalem. 
Niepokojąco zabrzmiał głos radnego B. Jóźwiaka o braku informacji. Radny bierze udział w 
pracach 2 komisji, które nie opiniowały projektu uchwały. Są radni, którzy formalnie nie są 
członkami komisji, ale idą na posiedzenia innych komisji i uzyskują informacje. To jest 
potrzeba staranności i rzetelności, żeby później uniknąć niepokoju, że coś połączone z czymś 
może być niewłaściwie współbrzmiące.  
Przyznał, że w szpitalu jest problem, z którego trzeba znaleźć wyjście. Te rozwiązania będą 
radnym przedstawiane. Ustawodawca uregulował kwestie odpowiedzialności za 
zobowiązania, jakie ponoszą organy założycielskie. Będą także wykorzystane doświadczenia 
innych placówek z terenu województwa. Doświadczenia samorządu województwa są 
sprawdzone i warto do nich sięgnąć i szukać rozwiązań w zakresie kompensacji i jak też 
angażowania środków poprzez własne spółki.  
W sferze zdrowia różnorodność i konkurencyjność jest sprawą pryncypialną. Nie może być 
monopolu i braku alternatywy, bo to jest koniec dobrego leczenia dla pacjenta. Nie można 
doprowadzić do 100% konsolidacji usług medycznych. Stworzenie możliwości przez 
ustawodawcę zarabiania na usługach medycznych w momencie przekształcenia placówek 
zdrowia w spółki jest często iluzją. 
Zapewnił, że informacja zostanie przedstawiona radnym z prośbą o dyskusję i poszukaniem 
rozwiązań. Rozwiązania muszą funkcjonować w przyszłym roku, bo to jest już ostateczny 
termin, jaki został przewidziany przez ustawodawcę.  
 
p. B. Jóźwiak – ad vocem. Poinformował, że terminy posiedzeń komisji pokrywały się, bo 
odbywały się we wtorek, ale komisja kultury została przeniesiona na środę, więc członkowie 
komisji kultury będą mogli uczestniczyć w posiedzeniach komisji zdrowia. 
Wyjaśnił, że nie chodziło o bieżącą informację, chociaż z uzyskaniem jej też jest problem. Na 
komisji budżetu radni nie otrzymali odpowiedzi na pytanie dotyczące funkcjonowania 
szpitala.  
Przypomniał, że chodziło o przedstawienie planu naprawczego i trudnej sytuacji, w jakiej 
znalazł się szpital. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 375. Wynik głosowania: 20 – 3 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 305/12). 
 
Uchwała według druku nr 376. Wynik głosowania: 20 – 3 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 306/12). 
 
VIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru położonego przy ul. 
Bema i Gałczyńskiego w Toruniu – DRUK NR 382. 
 
p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały. 
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Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 10. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 382. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 307/12). 
 
IX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia 
opłat za oczyszczanie ścieków dowożonych do oczyszczalni Toruńskich Wodociągów Sp. 
z o.o. – DRUK NR 377. 
 
p. E. Kossakowska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 11. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 377. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 308/12). 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 30 min. przerwy. Zaprosił członków Konwentu Seniorów na 
spotkanie. Poinformował, że o godz.. 1215 w sali nr 15 odbędzie się posiedzenie KOiS. 
 
Po przerwie. 
 
X. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie utworzenia Lokalnego programu 
wspierania edukacji uzdolnionych uczniów zamieszkałych w Toruniu - DRUK NR 373. 
 
p. M. Zaleski – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 12. 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. U. Polak – podkreślił fakt, że Gmina Miasta Toruń wręcza nagrody i dostrzega sukcesy 
sportowców w postaci nagród i stypendiów, także najmłodszych, którzy wkładają wysiłek w 
treningi. Dostrzega także pracę młodzieży uzdolnionej artystycznie poprzez wręczanie 
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stosownych nagród i stypendiów. Omawiany program dostrzega sukcesy w nauce, co jest 
niewątpliwą wartością  i motywacją do osiągania coraz lepszych wyników. Wśród propozycji 
stypendiów są także nagrody dla najmłodszych. W ten sposób docenia się  pracę i wysiłek 
uczniów szkół podstawowych.  
Poinformowała, że klub radnych SLD będzie głosował za przyjęciem programu.  
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 373. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 309/12). 
 
XI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie szczegółowych warunków udzielania 
świadczeń pomocy materialnej o charakterze motywacyjnym uczniom zamieszkałym w 
Toruniu, form i zakresu tych świadczeń oraz trybu postępowania w tych sprawach. – 
DRUK NR 374 – I i II CZYTANIE.  
 
p. M. Zaleski – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 13. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 374. Wynik głosowania: 13 – 3 – 4. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 310/12). 
 
XII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania statutu Specjalistycznemu 
Szpitalowi Miejskiemu im. M. Kopernika w Toruniu - DRUK NR 379 – I i II 
CZYTANIE.  
 
XIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania statutu Miejskiej Przychodni 
Specjalistycznej w Toruniu – DRUK NR 380 – I i II CZYTANIE.  
 
XIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie statutu Zakładowi Pielęgnacyjno – 
Opiekuńczemu im. Ks. J. Popiełuszki w Toruniu – DRUK NR 381 – I i II CZYTANIE.  
 

p. H. Miller  – przedstawiła projekty uchwał z autopoprawką do druku nr 380. 
 
Opinie: 
 
KBPSiZ – zał. nr 14, 15, 16. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
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GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 379. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 311/12). 
 
Uchwała według druku nr 380 z autopoprawką. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 312/12). 
 
Uchwała według druku nr 381. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 312/12). 
 
XV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego za 2011 r. Specjalistycznego Szpitala Miejskiego im. M. Kopernika – 
DRUK NR 369. 
 
XVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego za 2011 r. Zakładu Pielęgnacyjno Opiekuńczego im. Ks. J. Popiełuszki – 
DRUK NR 370. 
 
XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego za 2011 r. Miejskiej Przychodni Specjalistycznej – DRUK NR 371. 
 
p. H. Miller  – przedstawiła projekty uchwał. 
 
Opinie: 
 
KBPSiZ – zał. nr 17,19, 21. 
  
KB – zał. nr 18, 20, 22. 
  
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 369. Wynik głosowania: 24 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 313/12). 
 
Uchwała według druku nr 370. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 314/12). 
 
Uchwała według druku nr 371. Wynik głosowania: 24 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 315/12). 
 
XVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nabycia lokalu mieszkalnego nr 2 
położonego przy ul. Małe Garbary 5 w Toruniu – DRUK NR 372. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
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KIiOŚ – zał. nr 23 
 
Pytania: 
 
p. M. Cichowicz – zapytał, kiedy został podpisany program realizacji i czy to jest w ramach 
rewitalizacji ?  
Kiedy gmina stała się właścicielem całego obiektu ? 
 
p. W. Krawiec – odpowiedział, że właścicielem nieruchomości przy ul. Strumykowej 4 
gmina stała się w latach 1991-93, kiedy był prowadzony proces komunalizacji. Właścicielami 
sąsiednich nieruchomości najemcy stali się w końcówce 2010 r., którzy na mocy wyroku 
sądowego mogli stać się właścicielami nieruchomości od likwidatora formy Polmos.  
 
p. R. Olszewski – wskazał, że w uzasadnieniu nie ma podstawowych danych. Jeśli mają być 
poniesione koszty związane z utworzeniem muzeum, to trzeba wiedzieć, ile to będzie 
kosztowało. 
Zapytał, ile będzie kosztował remont budynku polegający na przystosowaniu do 
funkcjonowania muzeum ?  
Ile będzie kosztowało wyremontowanie pomieszczeń na ul. Jęczmiennej 10 dla organizacji 
pozarządowych, które będą przeniesione ? 
 
p. W. Krawiec – odpowiedział, że koszty zostały skalkulowane i to jest w WPI. Wpisując to 
w Lokalny Program Rewitalizacji kwota była ustalona na poziomie 4,8 mln zł. Rzeczywiste 
koszty będą znane po przetargach.  
 
p. R. Olszewski – zapytał, co jest właściwą przyczyną tworzenia następnego muzeum o tym 
samym profilu w Toruniu ?  
Czy były robione analizy i okazało się że istniejące 2 muzea nie zaspokajają potrzeb na te 
usługi ?  
 
p. Z. Fiderewicz – przyznał, że w Toruniu są 2 projekty zajmujące się historią toruńskiego 
piernika. Jest Muzeum Żywego Piernika na ul. Rabiańskiej i Świat Piernika w Muzeum 
Okręgowym. Świat toruńskiego piernika będzie przeniesiony na ul. Strumykową, żeby 
poszerzyć ofertę wystawienniczą.  
Pomieszczenia w Domu Kopernika, które obecnie są wykorzystywane na projekt „Świat 
toruńskiego piernika” będą ściśle związane z osobą M. Kopernika. 
 
p. M. Cichowicz – zapytał, czy wystąpienie do sądu o ustanowienie służebności dalej jest 
podtrzymane ? 
Czy w przypadku pozytywnego rozstrzygnięcia dla gminy zakup tego mieszkania jest 
niezbędny dla funkcjonowania instytucji ? 
 
p. W. Krawiec – wyjaśnił, że postępowanie sądowe jest w trakcie. Jeśli sąd wskazałby 
służebność po nieruchomości sąsiedniej przez Wielkie Garbary 24, to trochę utrudniło 
sprawę. 
Sąd na pierwszej rozprawie wręcz zalecił przeprowadzenie negocjacji ze zbywcą  w celu 
dokonania wykupu lokalu. 
 
Dyskusja: 
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p. M. Cichowicz – wyraził wątpliwość odnośnie potrzeby rozwijania muzeum w chwili, gdy 
występuje jakaś funkcja miejska. Z drugiej strony jest osoba prywatna, która prowadzi 
podobną działalność w Toruniu. Można zastanawiać się, czy należy zajmować się interesem 
przedsiębiorcy.  
Z jednej strony jest sytuacja, w której nie tworzy się nowej jakości. Wcześniej mówiono o 
muzeum diecezjalnym, które nie istnieje, a dzięki decyzjom radnych pojawi się nowa 
atrakcja.  
Wydanie 275 tys. zł należy postrzegać w kontekście 4,8 mln zł. To jest kwota duża i mała, bo 
pewnie połowę z tego miasto otrzyma z zewnątrz. Do kosztów należy jednak dodać koszty 
adaptacji budynku na ul. Sukienniczej dla organizacji pozarządowych.  
Wskazał, że to jest czas, żeby dokonać przeglądu inwestycji w Toruniu i odpowiedzieć, czy 
rzeczywiście wszystkie mają taki sam priorytet, i czy wszystkie marzenia o Toruniu, żeby on 
był jeszcze lepszy, powinny być realizowane. 
 
p. R. Olszewski – wyjaśnił, że Muzeum Piernika przy ul. Rabiańskiej prowadzone jest przez 
jego syna i synową. Zapewnił, że przez 50 lat pracował na rzecz rozwoju Torunia i 
poprawienia jakości oraz i wizerunku. Wyraził pogląd, że pieniądze na upiększanie powinny 
być racjonalnie wydawane.  
Stwierdził, że muzeum jest niepotrzebne. Gdyby ktoś był na sesji i wziął porządek obrad i 
popatrzył na punkty, to zastanowiłby się, czy w Toruniu jest tak dobrze, że rozpatruje się 
powołanie 2 muzeów i 1 pomnika.  
Zaapelował o wnoszenie czegoś żywego i bieżącego, a nie życia tylko przeszłością. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 372. Wynik głosowania: 10 – 10 – 3. Uchwała nie została 
podjęta. 
 
XIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości położonych 
przy ul. Gdańskiej i Sieradzkiej – DRUK NR 378. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 24. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 378. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 317/12). 
 
XX. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wzniesienia 
pomnika gen. Józefa Hallera Honorowego Obywatela Miasta Torunia – DRUK NR 383. 
 
p. Z. Fiderewicz – przedstawił projekt uchwały. 
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Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 383. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 318/12). 
 
XXI. Przedstawienie:  
 
- rocznego sprawozdania z realizacji „Strategii rozwiązywania problemów 

społecznych”, 

p. K. Janiszewska – przedstawiła sprawozdanie. 

Pytań nie było. 

 

- raportu z badań „Środowiskowe uwarunkowania postaw zdrowotnych młodzieży 
gimnazjalnej i ponadgimnazjalnej – studium toruńskie”. 

p. H. Miller  – poinformowała, że „studium” jest efektem 1,5 rocznej pracy. Opracowanie 
powstało na zlecenie WZiPS przez dra J. Szczepkowskiego i dra P. Sobierajskiego i było 
finansowane w ramach miejskiego programu profilaktyki. Raport związany jest z diagnozą 
postaw zdrowotnych młodzieży gimnazjalnej i ponadgomnazjalnej toruńskich szkół z 
uwzględnieniem roli środowisk rodzinnych, rówieśniczych, szkolnych i warunków życia.  
Poinformowała, że obaj panowie są pracownikami naukowymi UMK, a dr P. Sobierajski też 
pracownikiem WSG w Bydgoszczy. Specjalizują się w pedagogice opiekuńczo - 
wychowawczej, terapii uzależnień i resocjalizacji. 
Obecnie trwają prace związane z opracowywaniem nowej „strategii rozwiązywania 
problemów społecznych” w związku z nowym okresem programowania od 2014 r. Na 
podstawie opracowanego „studium” prawdopodobnie będzie program rekomendowany nie na 
okres 1 roku, ale na co najmniej 3 lata. Takie możliwości stwarza ustawa o wychowaniu w 
trzeźwości. Raport trafił do dyrektorów szkół i pedagogów i na pewno będzie 
wykorzystywany w bieżącej pracy. Otrzymały go również organizacje pozarządowe, 
szczególnie zajmujące się działaniami profilaktycznym. 
Z badań wynika, że trzeba stwarzać młodzieży alternatywne możliwości spędzania wolnego 
czasu poprzez aktywność fizyczną, dodatkowo propagować profilaktykę selektywną, należy 
nieustannie podnosić wiedzę i kompetencje wychowawców oraz stawiać na młodzieżowych 
liderów. 
 
p. P. Sobierajski – przedstawił raport. 
 
Pytania: 
 
p. A. Rojewski – zapytał, jaki wpływ mają wypowiedzi polityków na zachowania młodzieży 
?  
 
p. P. Sobierajski – odpowiedział, że to trudne pytanie. Wyraził zdanie, że każda opinia 
znaczących osób odgrywa rolę. Osoba znacząca to ktoś, kto ma autorytet. Autorytet jest z 
nadania lub przyzwolenia. Z przyzwolenia chcieliby go mieć rodzice, a z nadania to jest 
pytanie, czy można mówić o autorytecie. To są tzw. celebryci i mają silny głos. Oni odegrają 
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silną rolę. Obecnie zapomniano o solidarności pokoleniowej i nastąpiło pójście w solidarność 
międzypokoleniową, czyli kumplowanie się z dziećmi.  
Świat polityki jest różnorodny, również z opcjami liberalnymi, przykładem jest dyskusja o 
legalizacji miękkich narkotyków. 
 
XXII. Interpelacje, zapytania i wnioski (zgodnie z § 36 Regulaminu Rady Miasta 
Torunia). 

1. Interpelacje: nie było. 

2. Zapytania:  

a) radny B. Jóźwiak – zapytał o terminy oddawania poszczególnych 
etapów przebudowywanej ul. Turystycznej. 

Kiedy mieszkańcy mogą spodziewać się zakończenia I etapu ? To 
wpływa na działalność gospodarczą przedsiębiorców, którzy mają 
utrudnioną możliwość prowadzenia działalności gospodarczej w 
związku z przedłużającą się przebudową tej ulicy.  

Odpowiedź została udzielona na sesji przez Prezydenta M. 
Zaleskiego. 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że I etap ul. Turystycznej od ul. Przy 
Skarpie do ul. Ligi Polskiej zakończy się do końca lipca. Nie ma II 
etapu w planach. Był ona zakładany do realizacji, o ile zapewnienia 
dotyczące środków unijnych będących w dyspozycji RPO się spełnią. 
Obecnie wiadomo, że na każde miasto grodzkie będą 4 mln zł. 
Pierwszoplanowym projektem jest ul. Nieszawska. Są 3 drogi 
wojewódzkie w mieście: ul. Nieszawska, Turystyczna i Chełmińska. 
Pieniędzy wystarczy na pewno na jedną. W najbliższych latach nie 
będzie można realizować II etapu ul. Turystycznej. 

Czy jest już analiza pokazująca wpływ zmiany polityki cenowej w 
zakresie pobierania od kierowców parkujących pojazdy na terenie 
Starówki po wprowadzeniu nowego cennika opłat ?  

Jaki jest stopień wypełnienia parkingów podziemnych i miejsc 
parkingowych na Starówce ? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 

b) radny A. Myrcha  – poprosił o udostępnienie informacji, jaka liczba 
osób korzystała dotąd z autobusu linii nr 19 ? 

Jaki był wynik przeprowadzonych ankiet ? Z informacji wynika, że 
ponad 80 osób wypowiedziało się w sprawie likwidacji linii. 

W jakim stopniu kursowałyby autobusy linii nr 21 i 30, które miałyby 
zastąpić tę linię ?  

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 
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Zapytał o historię niedoszłego parkingu Pl. Dominikańskim. Kiedyś 
był prywatny inwestor, który chciał w tym miejscu wybudować 
parking, do czego nie doszło. 

Czy nowy plan zagospodarowania tego miejsca uwzględnia 
ewentualne poszerzenie bazy parkingowej ?  

Jeśli tak, to dlaczego nie jest to ujęte, jeśli nie, to jakie są 
przeciwwskazania ? 

Odpowiedź została udzielona na sesji przez Prezydenta M. 
Zaleskiego. 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że parking obsługują Targi Toruńskie. 
Parking jest prowadzony na gruntach będących własnością Gminy 
Miasta Toruń. Trzy miesiące temu zapadło rozstrzygnięcie w sądzie, 
które dało uprzywilejowanie w postaci służebności dla właściciela 
dawnego Arsenału. Nie ma uzasadnienia ekonomicznego, żeby 
parking przebudowywać i rozbudowywać poprzez budowę w głąb. 
Nie ma możliwości zbycia, ponieważ oznaczałoby to tylko 
możliwość nabycia przez sąsiada. Nie byłby to przetarg publiczny 
tylko kierowany, a to grozi prokuratorem.  

Parking nadal będzie prowadzony przez Gminę poprzez uprawniony 
do tego podmiot – Targi Toruńskie. 

c) radny M. Cichowicz – zapytał, na podstawie jakich przepisów 
miasto wystąpiło do przedsiębiorców o zamknięcie ogródków 
kawiarnianych w dniu 3 maja ? 

Na jakiej podstawie był zakaz, żeby do godz. 17 nie uruchamiać tych 
punktów ?  

Odpowiedź została udzielona na sesji przez Prezydenta M. 
Zaleskiego. 

p. M. Zaleski – odpowiedział, że w dniu 3 maja i podobnych dniach 
ogródki były zamknięte na podstawie umów spisanych z 
przedsiębiorcami. Gmina zastrzega sobie, że w określonych dniach i 
godzinach ma prawo prosić o zaprzestanie działalności z uwagi na 
ważne uroczystości. Są to dni świąt państwowych, gdzie są publiczne 
uroczystości i wystąpienia lub imprezy kulturalne. Wówczas teren 
Rynku Staromiejskiego jest potrzebny.  

Najbliższym terminem, w którym będzie prośba o zamknięcie, będzie 
dzień procesji Bożego Ciała. 

Skierował pytanie do przewodniczącego RMT. Przypomniał, że od 
stycznia 2012 r. próbuje dostać się do kolejnej komisji jako członek 
KGPiIG. Konwent odmawia możliwości pracy na prawach 
pełnoprawnego członka w tej komisji.  
Poprosił o pisemną odpowiedź i uzasadnienie odmowy możliwości 
pełnienia funkcji radnego w dodatkowej komisji. 



 22

Przewodniczący RMT M. Fr ąckiewicz poinformował, że 
odpowiedzi udzieli radnemu na piśmie. 

3. Wnioski:   

a) radna  D. Zając – 1 wniosek (zał. nr 25), 

b) radny M. Cichowicz – 3 wnioski (zał. nr 26, 27, 28). 

XXIV. Informacje:  
 
Przewodniczącego, Prezydenta, inne: nie było. 
 
XXV. Zakończenie Sesji. 
 
p. M. Frąckiewicz – zakończył XXVII sesję Rady Miasta Torunia. 
 
Protokół sporządził  
/-/Piotr Pyrek  
 

Przewodniczący 
Rady Miasta Torunia 
/-/Marian Frąckiewicz 

 


